



®

2013年

全球格局变化中的 长三角

YANGTZE RIVER DELTA IN THE VIEW
OF GLOBAL CHANGE (2013)

主 编 / 王 战

执行主编 / 黄仁伟

副主编 / 杨亚琴 杨建华 吴先满



社会 科学 文献 出版 社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2013
版

014014114

F127.5

33

2013



2013年 全球格局变化中的长三角

YANGTZE RIVER DELTA IN THE VIEW OF
GLOBAL CHANGE (2013)

主 编 / 王 战
执行主编 / 黄仁伟
副 主 编 / 杨亚琴 杨建华 吴先满



F127.5

33
2013

社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)



北航

C1701058

图书在版编目(CIP)数据

2013 年全球格局变化中的长三角 / 王战主编. —北京：
社会科学文献出版社，2013.12
(长三角蓝皮书)
ISBN 978 - 7 - 5097 - 5281 - 4

I. ①2… II. ①王… III. ①长江三角洲 - 区域经济发展 - 研究报告 - 2013 IV. ①F127.5

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2013) 第 272560 号

长三角蓝皮书

2013 年全球格局变化中的长三角

主 编 / 王 战

执行主编 / 黄仁伟

副 主 编 / 杨亚琴 杨建华 吴先满

出 版 人 / 谢寿光

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市西城区北三环中路甲 29 号院 3 号楼华龙大厦

邮 政 编 码 / 100029

责 任 部 门 / 皮书出版中心 (010) 59367127

责 任 编 辑 / 安 蕾 王 凤 兰

电 子 信 箱 / pishubu@ssap.cn

责 任 校 对 / 王 绍 颖

项 目 统 筹 / 邓 泳 红 任 文 武

责 任 印 制 / 岳 阳

经 销 / 社会科学文献出版社市场营销中心 (010) 59367081 59367089

读 者 服 务 / 读者服务中心 (010) 59367028

印 装 / 三河市东方印刷有限公司

开 本 / 787mm × 1092mm 1/16

印 张 / 27.75

版 次 / 2013 年 12 月第 1 版

字 数 / 332 千字

印 次 / 2013 年 12 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 5281 - 4

定 价 / 79.00 元

本书如有破损、缺页、装订错误，请与本社读者服务中心联系更换

 版权所有 翻印必究

长三角蓝皮书编委会

主 编 王 战

执行主编 黄仁伟

副 主 编 杨亚琴 杨建华 吴先满

名誉主任 潘世伟 张伟斌 刘志彪

主 任 王 战

委 员 (以姓氏笔画为序)

王 战	卢敦基	章寿荣	刘志彪	杨亚琴
华忠林	孙克强	李安方	杨建华	吴先满
陈建勋	宗传宏	洪民荣	葛立成	戴 亮

主要编撰者简介

王 战 1952 年生，上海社会科学院院长、教授，曾任中共上海市委副秘书长、市委研究室主任、上海市决策咨询委员会主任、市财经领导小组办公室主任。

1979 年 9 月至 1983 年 7 月在复旦大学世界经济专业学习，历任世界经济研究所所长助理、复旦大学中国经济研究中心副主任，1992 年任上海市计委经济研究所常务副所长、所长兼市政府经济研究中心副主任、上海市政府发展研究中心主任、党组书记，1993 年任市人大常委会委员，1998 年任全国政协委员，2007 年任全国人大代表。

王战同志专长世界经济、中国经济与政策、区域经济发展战略和对上海改革、开放与发展的研究，在国内决策咨询界享有较高的知名度。1992 年被聘为复旦大学教授，1993 年起享受政府特殊津贴，1998 年获国家人事部“有突出贡献的中青年专家”称号。

主要的研究成果有：《迈向二十一世纪的上海》《九十年代上海浦东开发开放研究》《上海市城市总体规划修订咨询研究报告》《上海世博会主题研究》《中国加入 WTO 上海行动计划纲要》《上海洋山集装箱枢纽港论证研究》，以及《云南省发展战略咨询报告》《安徽省发展战略咨询报告》《江西省发展战略咨询报告》《河北省发展战略咨询报告》（亚洲开发银行委托）等二十多个省、市、县发展战略规划报告。

黃仁伟 1954 年生，博士、研究员、博士生导师，现任上海社会科学院副院长、历史研究所所长，担任国务院台办海峡研究中心特聘研究员、上海市政府决策咨询专家、上海国际关系学会副会长、上海美国学会副会长、上海台湾研究会常务理事、全国美国经济学会常务理事、全国美国历史学会常务理事、浦东美国经济研究中心主任、上海国际问题研究中心副主任等职务，2001 年获国务院特殊专家津贴。主要研究领域为国际关系与国际经济，主要成果包括专著《美国西部土地制度的演进》《独立自主的和平外交政策》《中国崛起的时间与空间》，合著《中国国际地位报告》和《国家主权新论》。

杨亚琴 1966 年生，上海市嘉定人，现任上海社会科学院智库科研处处长、研究员。1984 ~ 1991 年就读于上海财经大学经济学系，分别获得经济学学士、硕士学位。1991 ~ 2003 年在上海社会科学院经济研究所从事科研工作，2004 年获上海社会科学院经济学博士学位，2004 ~ 2013 年分别在上海市委研究室、市决策咨询委员会从事重大文稿、调研课题的起草和决策咨询组织管理工作。曾涉猎区域经济、产业发展、改革开放、科技创新政策等方面的研究，主要学术成果有：《上海对外开放发展战略》《聚焦大都市》《扩大内需论》等著作和《构建完善的科技创新政策支持体系》《上海现代服务业集群发展的途径与机理》《中国区域合作的发展趋势及相关对策研究》《信息化与工业化的内在关系及交互作用的制度结构安排》等论文，近年来主要参与《上海市经济社会“十二五”发展规划》《关于服务经济发展的税收制度和税收政策》《吸引跨国公司地区总部在沪发展的对策措施》《新产业革命发展

趋势、影响及对策措施的综合研究》《上海浦东开发区管理体制研究》等一些市重大决策咨询课题研究。

杨建华 研究员，国务院特殊津贴获得者，浙江省人民政府咨询委员会委员，浙江省社会学会会长，浙江省社会科学院调研中心主任，浙江师范大学教授。研究方向为发展社会学，主要从事中国现代化、社会发展、社会问题、社会政策等研究，长期主编《浙江社会蓝皮书》，先后在《光明日报》《人民日报》《求是》《天津社会科学》《社会科学战线》等报刊发表了 150 余篇学术论文，多篇文章被《新华文摘》《中国社会科学文摘》《人大复印资料》等杂志转载。学术著作《社会化小生产——浙江现代化的内生逻辑》《经验中国：以浙江七村为个案》《分化与整合——一项以浙江为个案的实证研究》先后获浙江省政府哲学社会科学优秀成果一、二、三等奖。

吴先满 现为江苏省社会科学院科研组织处处长，研究员，博士生导师，江苏省经济学会副会长兼秘书长，江苏省有突出贡献中青年专家。

摘要

长三角蓝皮书为苏浙沪两省一市社会科学院组织撰写的长三角区域年度发展报告，2013年的主题是“全球格局变动下的长三角”。

2012年中央经济工作会议强调指出，我国发展的重要战略机遇期在国际环境方面的内涵和条件发生了很大变化。我们面临的机遇，不再是简单纳入全球分工体系、扩大出口、加快投资的传统机遇，而是“倒逼”我们扩大内需、提高创新能力、促进经济发展方式转变。纵观全球，金融危机以来国际经济格局正在发生深刻变化，特别是“新产业革命的蓬勃兴起”“全球经济体系的新趋势”“跨国公司的战略新动向”等正日益改变着原有发展模式，这无疑会影响整个长三角区域经济的发展。为此，作为改革开放排头兵和科学发展先行者的长三角区域，作为有志于引领中国经济走向世界舞台的长三角区域，如何用国际化的眼光，以更开放的勇气、更科学务实的态度，去迎接全球经济急剧变化所带来的挑战，如何立足自身的优势特点、面对困难和挑战，在新一轮扩大改革开放的背景下，走出一条创新驱动、转型发展的新路，这确实是一个值得思考研究的“大课题”。

基于以上思考，2013年长三角蓝皮书分三个层面展开研究分析：总报告深入分析了全球经济格局变动的主要趋势特征及对长三角区域的影响，回顾总结了长三角区域已有发展成就、面临的



困难问题及未来方向定位等，研究探索长三角区域走向辉煌未来的路径、方式及其相应的发展策略；三个分报告是在全球格局变动的大背景下，研究分析江浙沪三地经济社会发展的基本态势及应采取的相应回应措施；专题报告则是从开放格局下长三角的“产业发展与结构调整”“开放型经济发展”“人口与城镇化”等三个方面谋划篇章，专题研究当前长三角区域发展中面临的一些亟待解决的重要问题，如产业转型升级、开放型经济转型、企业“走出去”、流动人口管理、新型城镇化发展、海洋经济战略等。本书把长三角区域发展置于“全球格局变化”的大视野中来思考分析，进一步正视当前长三角区域经济发展面临的新形势、新挑战、新问题，比较客观准确地把握长三角区域发展的方位，从而真正促使长三角区域跨上新台阶，为长三角区域发展的理论创新、政策设计和实践探索发挥有益作用。

Abstract

The *Blue book of Yangtze River Delta* is an annual report on development of the delta released by Academy of Social Sciences of Jiangsu, Zhejiang and Shanghai, the theme of this year is “Yangtze River Delta in the View of Global Change”.

Central economic work conference (CEWC) of 2012 pointed that in terms of international environment, great changes had happened to connotation and condition of important period of strategic opportunities of our country. The opportunities we are faced with is no longer traditional ones like being incorporated in to global labor-division system, expanding exportation and accelerating investment but expanding domestic demand, improving creativity and transforming pattern of economic development. International economic structure is undergoing profound changes since the global financial crisis, such like “The Boom of New Industrial Revolution”, “The New Trend of Global Economic System” and “Strategic Trends of Multinational”, the original development model is constantly changing, and by this will affect the entire Yangtze River Delta regional economic development. Therefore, as the leader of reforming and opening up as well as scientific developing in China, the delta area has to do serious studies and research about how to embrace challenges brought by drastically changing global economy with international view, more open courage and more scientific and pragmatic attitude; how to exploit an innovation-driven and developing-through-transformation path according



to its strengths and advantages, facing with difficulties and opportunities in another round of expanded reforming and opening up.

Based on the consideration above, Yangtze River Delta Blue Book of this year lays out research and analysis from three aspects. The general report focuses on the main feature of the changing global economic pattern and its influence on the Yangtze River Delta region, to summarize achievements, current difficult problems and future directions of the Yangtze River Delta region, to explore the path, the method and the corresponding development strategies about the brilliant future of Yangtze River Delta region. In the backdrop of the global landscape changes the three sub-reports analyses the basic economic and social development situation of Jiangsu, Zhejiang and Shanghai and the corresponding countermeasures that should be taken. Special reports are conceived from the following three aspects: “industrial development and structural adjustment”, “the open economy development”, “population and urbanization” of Yangtze River Delta in an open pattern. Focusing on some important problems needed to be solved in the current Yangtze River Delta regional development. Such as industrial transformation and upgrading, the transformation of the open economy, the enterprise “going out”, management of the floating population, new urbanization, marine economic strategy, and so on. We expect that through the publication of the book, the development of Yangtze River Delta can be thought and analysed in the view of “global change”. We can further face up the new challenges, new situation and new problems of the current Yangtze River Delta regional economic development. And can grasp the orientation of the Yangtze river delta regional development more objectively and accurately, which can truly prompt Yangtze River Delta up to a new level, and do some benefits for the theory innovation, policy designing and practice exploring of the regional development in the Yangtze River Delta.

目录



B I 总报告

B.1 全球格局变动下的长三角区域发展

.....	郁鸿胜 陈维 / 001
一 全球经济格局变动的主要特征和趋势	/ 002
二 全球经济格局变动给长三角区域发展 带来的挑战和机遇	/ 013
三 长三角区域经济发展的总体态势	/ 018
四 长三角区域在未来新开放格局下的定位	/ 021
五 长三角区域开放战略的总体评价	/ 027
六 长三角区域对外开放的结构和水平 分析与评估	/ 033
七 长三角区域对外开放新格局的基本态势	/ 041

B II 分报告

B.2 深化创新转型，努力实现“稳中求进”

——2013年上半年上海经济形势分析

.....	周国平 高炜宇 / 048
-------	---------------



- B.3 全球经济格局变动中的江苏经济发展与
应对策略 刘志彪 吴先满 / 069
- B.4 2012~2013年浙江社会形势评估与分析 杨建华 / 103

B III 专题报告

- B.5 全球经济变动格局下长三角经济转型升级
之路 徐剑锋 / 121
- B.6 长三角地区战略性新兴产业发展研究
——以无锡为例的分析 黄烨菁 范非凡 / 142
- B.7 江苏加强金融支持实体经济的政策
研究 吴先满 张莉 / 168
- B.8 全球经济格局变动下的长三角科研基础
资源共享合作 吴晓玲 何世伟 郭鹰 / 184
- B.9 发达地区财政上缴最优极限分析 孙娜 / 211
- B.10 长三角地区吸引外资问题研究 赵蓓文 严撼 / 230
- B.11 全球经济变动格局下长三角企业境外投资的
模式与路径研究 查志强 / 257
- B.12 新形势下江苏开放型经济转型发展
研究 王维等 / 278
- B.13 江苏企业“走出去”的机遇、现状、问题及
战略分析 成十等 / 298
- B.14 欧债危机阶段江苏支持企业“走出去”的战略与
战术研究 姚晓霞等 / 317

B.15 长三角地区流动人口现状、问题与对策研究	肖黎春 / 330
B.16 国家海洋战略对长三角城市群发展的重大影响	郁鸿胜 李 娜 / 358
B.17 苏南地区整体进入我国现代化建设 示范区研究	章寿荣 等 / 378

皮书数据库阅读使用指南

CONTENTS



III General Report

III.1 Regional Development of Yangtze River Delta in the Global Landscape Changes <i>Yu Hongsheng, Chen Wei</i>	/ 001
1. <i>The Main Features and Trends in the Global Economic Landscape Changes</i>	/ 002
2. <i>The Historic Challenges and Opportunities of the Chinese Economy Fully Integrating into the World System</i>	/ 013
3. <i>The Overall Trend of the Regional Economic Development of Yangtze River Delta</i>	/ 018
4. <i>Positioning of the Yangtze River Delta Region in a New Opening Pattern of the Future</i>	/ 021
5. <i>Evaluation on the Opening-up Strategy in Yangtze River Delta Area</i>	/ 027
6. <i>Analysis and Evaluation on the Structure and Level of the Yangtze River Delta Area Opening to the Outside World</i>	/ 033
7. <i>The Basic Trend of Opening up a new Pattern of the Yangtze River Delta</i>	/ 041

IV Sub-Reports

IV.2 Analysis of Shanghai Economic Situation in 2013
--

Zhou Guoping, Gao Weiyu / 048



- Ⓑ.3 Economic Development and Coping Strategies of Jiangsu Province in the Changes of Global Economic Landscape

Liu Zhibiao, Wu Xianman / 069

- Ⓑ.4 Evaluation and Analysis of Social Situation of Zhejiang Province in 2012-2013

Yang Jianhua / 103

Ⓑ III Special Reports

- Ⓑ.5 The Path of Economic Transformation and Promotion of Yangtze River Delta in the Changes of Global Economic Landscape *Xu Jianfeng / 121*

- Ⓑ.6 Research on the Development of Strategic Emerging Industries in Yangtze River Delta *Huang Yeqing, Fan Feifan / 142*

- Ⓑ.7 Policy Research on the Financial Strengthening for Supporting the Substantial Economy, Leading the Virtual Economy and Controlling the Bubble Economy of Jiangsu Province *Wu Xianman, Zhang Li / 168*

- Ⓑ.8 Sharing and Cooperation of Scientific Basic Resources of Yangtze River Delta in the Changes of the Economic Landscape *Wu Xiaoling, He Shiwei and Guo Ying / 184*

- Ⓑ.9 The Optimal Limit Analysis of the Developed Region Finance *Sun Na / 211*

- Ⓑ.10 Research on the Issues of Attracting Foreign Capital in Yangtze River Delta *Zhao Beiwen, Yan Han / 230*

- Ⓑ.11 The Mode and Path of Overseas Investment of Yangtze River Delta Enterprises in the Changes of Economic Landscape *Zha Zhiqiang / 257*

- Ⓑ.12 Research on The Transformation Development of the Open Mode Economy of Jiangsu Province in the New Circumstance *Wang Wei etc / 278*

- Ⓑ.13 Opportunities, Current Situation, Problems and Strategies Analysis of Jiangsu Enterprises Taking the “Go Out” Policy *Cheng Shi etc / 298*



- Ⅲ.14 Research of the Tactics and Strategies of Jiangsu Province Supporting Enterprises “Go Out” to Invest during the Crisis of Euro Debt *Yao Xiaoxia etc / 317*
- Ⅲ.15 Research on the Current Situation, the Countermeasures and Problems of the Floating Population in Yangtze River Delta *Xiao Lichun / 330*
- Ⅲ.16 The Significant Impact of National Marine Strategy Affecting the Development of the Yangtze River Delta Urban Agglomeration *Yu Hongsheng, Li Na / 358*
- Ⅲ.17 Research on Sunan Area Becoming Modernization Construction Demonstration Area in China as a Whole *Zhang Shourong etc / 378*